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HET ONTSTAAN VAN DE GOOISCHE HBs/HET GOOIS LYCEUM 

O p  11 september  1911 begonnen de l e s s e n  aan de "Gooische Hoogere 
Burgerschool  met v i j f j a r i g e n  c u r s u s " ,  waaru i t  h e t  Goois  Lyceum i s  
voortgekomen.  TGdens de herdenkingsbi jeenkomst  op 12 september j l .  
h i e l d  de r e c t o r  van h e t  Goois  Lyceum, de h e e r  B.M.  O l b e r t s ,  een  
t o e s p r a a k ,  waarin de o n t s t a a n s g e s c h i e d e n i s  en de s t i c h t i n g  van de 
schoo l  behandeld word t .  

Dames e n  h e r e n ,  meisjes e n  jongens ,  

Deze bijeenkomst i s  aangekondigd a l s  een  herdenkingsbijeenkomst.  Wij 
herdenken h e t  f e i t  d a t  onze s c h o o l  75 j a a r  b e s t a a t .  I n  1911 werd 
z e  a l s  GOOISCHE HBS g e s t i c h t ;  op  11 september  van d a t  j a a r  begon- 
nen de  l e s s e n .  E r  waren 106 l e e r l i n g e n !  H e t  S t i c h t i n g s b e s t u u r  
h e e f t  mij gevraagd  i e t s  t e  zeggen n.a.v. d i t  7 5 j a r i g  b e s t a a n  e n  
daarmee d e z e  bijeenkomst t e  openen. 
I n  h e t  Programma h e b t  u kunnen l e z e n ,  d a t  t i jdens deze  bijeenkomst 
aan  h e t  S t i c h t i n g s b e s t u u r  een  gedenkboek z a l  worden aangeboden. 
Daar in  s t a a t  d e  q e s c h i e d e n i s  van Gooische HBS e n  Goois Lyceum be- 
schreven .  A l l e n  d i e  h i e r  aanwezig zijn z u l l e n  d i t  boek ontvangen 
e n  ongetwijfeld m e t  i n t e r e s s e  l e z e n .  I k  z a l  dan ook geen poging 
doen d e  g e s c h i e d e n i s  van onze s c h o o l  i n  v o g e l v l u c h t  t e  behandelen .  
I k  z a l  z e l f s  n i e t  sp reken  o v e r  d e  a c h t e r  ons  l i g g e n d e  75 j a a r ,  
maar w 6 1  o v e r  een z e e r  k o r t e  p e r i o d e  d i e  d a a r a a n  vooraf  g i n g  e n  
d i e  begon op 1.1 mei 1910. Een p e r i o d e  van s l e c h t s  16 maanden. 
Daar in  werd de  b a s i s  g e l e g d  voor  de  s c h o o l  d i e  nu d r i e k w a r t  eeuw 
b e s t a a t .  

D e  p e r i o d e  van 11 m e i  1910 t o t  11 september  1911 dus.  
Wat e r  op 11 september 1911 gebeurde  i s  u bekend. Maar wat gebeur-  
d e  e r  op 11 m e i  1910? Op d i e  datum werd d o o r  d e  Bussumse gemeente- 
r a a d  h e t  v o o r s t e l  van B&W t o t  s t i c h t i n g  van een  gemeenteli jke Hoo- 
g e r e  Burgerschoo l  verworpen. H e t  aannemen van d i t  v o o r s t e l  l e e k  
z e k e r ,  omdat d e  r a a d  z i c h  e e r d e r  i n  meerderhe id  v ó ó r  d e  s t i c h t i n g  
van een  Gemeentelijke HBS had u i t g e s p r o k e n .  Maar i n  d e  v e r g a d e r i n g  
van 11 m e i  1910, waar in  d e  d e f i n i t i e v e  v o o r s t e l l e n  t e r  t a f e l  kwa- 
men, g ingen twee k a t h o l i e k e  r a a d s l e d e n  om, onder  w i e  d e  wedhouder 
van onderwijs. Z e  stemden t e g e n  h e t  v o o r s t e l  van B&W en daarmee 
was d e  Gemeentelijke HBS van d e  baan. 

Op 11 september  1911, p r e c i e s  z e s t i e n  maanden l a t e r ,  begonnen de  
l e s s e n  i n  d e  bijzondere Gooische HBS aan d e  Constant i jn Huygenslaan. 
I n  d ie  p e r i o d e  van 16 maanden waren g e l d e n  ingezameld,  wa-s een ve r -  
e n i g i n g  g e s t i c h t ,  was een  b e s t u u r  gekozen,  waren s t a t u t e n  o p g e s t e l d  
en  koninkli jk goedgekeurd,  was een  d i r e c t e u r  benoemd d i e  een  docen- 
t e n c o r p s  bijeen g e b r a c h t  had en  was een  gebouw n i e t  a l l e e n  ontwor- 
pen,  maar ook gebouwd e n  i n g e r i c h t .  



Het is verbazingwekkend dat dit allemaal in een periode van zes- 
tien maanden tot stand kwam. Hoe was dit mogelijk en hoe kwam het 
dat op het laatste moment de stichting van een gemeentelijke HBS 
niet doorging? 

Dat was mogelijk door het particulier initiatief dat in Bussum al 
zo veel in zo korte tijd tot stand had gebracht en Bussum daarmee 
grondig had veranderd. 
De snelle groei en grote bloei van Bussum beginnen in 1874. In 
dat jaar wordt de spoorlijn Amsterdam-Amersfoort geopend, Zeer veel 
welgestelde Amsterdammers vestigen zich in Bussum, Zij nemen zeer 
snel het initiatief in handen, ten koste van de geboren Bussumers 
die er al heel gauw niet meer aan te pas komen, De bouwmaatschappij 
Nieuw-Bussum maakt in een periode van tien jaar Bussum tot een 
villadorp door het creëren van de villawijk Het Spiegel. 

Tegelijkertijd ontstaat er zeer snel een opvallend rijk en gevarieerd 
cultureel leven en in het jaar waarin de Gooische HBS wordt ge- 
sticht, 1911, staat de Bussumsche Courant vol aankondigingen van 
culturele evenementen. Concerten in de concertzaal van het gebouw 
Concordia, o.a. door de Bussumsche Orkestvereeniging, maar ook 
door beroemde buitenlandse musici, zoals die van het Hongaars 
strijkkwartet (de Bohemers) uit Boedapest. 
Er zijn veel lezingen, o.a. onder auspiciën van de Gooische Kring 
voor Hooger Onderwijs buiten de Hoogeschool. Er zijn winterlezingen 
in de Lutherse kerk, o.m. over Gezelle. Er zijn veel toneelvoor- 
stellingen. De oprichting van een openbare bibliotheek wordt 
voorbereid. 

Er vestigen zich in Bussum niet. alleen succesvolle zakenlieden, 
maar ook intellectuelen en kunstenaars. Men denke slechts aan Fre- 
derik van Eeden en Herman Gorter. 
Door de geweldige toeneming van de bevolking heeft de gemeente 
zich gedwongen gezien een tweede openbare lagere school te stich- 
ten, maar het particuliere initiatief heeft op dit terrein meer 
gedaan. Er best-aan al verschillende particuliere lagere scholen, 
zoals het Chr. Instituut Brandsma voor lager onderwijs en het neu- 
trale Instituut Gooiland voor 1.0. en u.1.o. Bussum heeft eigen- 
lijk alles of is bezig het te krijgen, het enige wat het mist en 
waaraan vooral de nieuwe elite behoefte heeft, is m i d d e l b a a r  cn- 
derwijs. 
En die elite, zich zeer bewust van de groei en de bloei die ze 
tot stand heeft gebracht, ziet dat middelbaar onderwijs als een ab- 
solute voorwaarde om tot verdere groei en bloei te komen. Kinderen 
die middelbaar onderwijs willen volgen, moeten met de trein naar 
Amsterdam of Amersfoort. Weliswaar heeft Hilversum een HBS, maar 
Hilversum vraagt een exorbitant hoog schoolgeld voor leerlingen 
van buiten de gemeente, Het vervult dus bepaald niet een Gooise 
taak, maar louter een plaatselijke. 



I n  1904 m i s l u k t  een  poging t o t  ve rk r i jg ing  van een  ~ijks-HBS, a l  
hebben d e  bekende u i t g e v e r  Van Dishoeck e n  d e  a r c h i t e c t  Kruisweg 
onder  een  a d r e s  ruim 370 handtekeningen verzameld .  

I n  1909 k r i jg t  Bussum een  nieuwe burgemees te r  i n  d e  persoon van M r .  
I sJacob.  Hij i s  d e  man d i e  h e t  z i c h  s n e l  on twikke lende  Bussum no- 
d i g  h e e f t .  Hij i s  voor  d e  s t i c h t i n g  van een  gemeentelijke HBS. D e  
gemeenteraad neemt h e t  p r i n c i p e b e s l u i t  t o t  s t i c h t i n g .  Een e n  a n d e r  
was s t e r k  d e  v e r d i e n s t e  van d e  zogeheten  C e n t r a l e  Commissie van 
h e t  Gooi, d i e  d e  s t i c h t i n g  van een  openbare  HBS had n a g e s t r e e f d .  
T o t  h a a r  l e d e n  behoorden u i t e r a a r d  Van Dishoeck e n  Kruisweg, 
Zoa l s  gezegd werden d e  p lannen van B&W , d i e  s t e r k  g e s t e u n d  w e r -  
den door  d e  o v e r i g e  Gooise gemeenten ( b e h a l v e  Hilversum) op 11 m e i  
1910 verworpen. Wat was e r  gebeurd?  Hoe kwam h e t  d a t  d e  s t i c h t i n g  
van een  gemeentelijke HBS t o c h  n i e t  doorging?  

Toen d e  " n a d e r e  v o o r s t e l l e n "  i n z a k e  d e  o p r i c h t i n g  " e e n e r  gemeente- 
lijke Hoogere Burgerschool  m e t  v i j f j a r i g e n  c u r s u s "  i n  b e s p r e k i n g  
kwamen, vroegen twee l e d e n  onmiddelli jk om een geheime z i t t i n g .  
Volgens h e t  u i t v o e r i g e  v e r s l a g  i n  d e  Bussumsche Courant  g a a t  d e  
r a a d  o v e r  " i n  comi té -generaa l " ,  Na een  k l e i n  u u r  wordt  d e  openba- 
re v e r g a d e r i n g  heropend.  Wat zou e r  i n  d e  b e s l o t e n  v e r g a d e r i n g  zijn 
besproken?  D a t  ve rmeld t  h e t  v e r s l a g  u i t e r a a r d  n i e t ,  maar h e t  v a l t  
a f  t e  l e i d e n  u i t  h e t  volgende : 
Na d e  he ropen ing  v r a a g t  onmiddelli jk M r .  Moolenburgh h e t  woord. H i j  
g e e f t  een  o v e r z i c h t  van wat e r  t o t  nu aan d e  v o o r b e r e i d i n g  i s  ge- 
daan e n  z e g t  dan ondermeer : 

"Merkwaardig is echter het laa ts te  argument waarmede tegenstanders op de 
pmppen zijn gekomen en d i t  argument is een motie, aangenamen door de Ka- 
tholieke Kiesvereeniging, een motie d ie  gepubliceerd is geworden en n i e t  
is weersproken n.l. deze, dat de oprichting eener HBS n i e t  zoude zijn in 
het  belang der Katholieke partij. 
Men wordt door een zekere partij i n  den Raad gebracht, zeker, maar a l s  men 
eenmaal Raadslid is, dan heeft men geen z i t t ing  cm het  belang van een par- 
t i j  te dienen. Men is l i d  van den Gemeenteraad om naar eer  en geweten de 
belangen der  Gemeente t e  bevorderen. 
Ik stel er prijs op h ier  i n  het publiek te verklaren dat het  mijnerzijds ab- 
soluut geen persoonlijk belang is hetwelk mij een voorstander van de HBS 
doet zijn. Ik meen te handelen ui ts lui tend en alleen i n  he t  algemeen be- 
lang. Wordt het voorstel van Burg. en Wths. aangenmen dan beschouw i k  
d i t  a l s  een der gelukkigste dagen i n  de geschiedenis dezer gemeente. Wordt 
he t  n i e t  aangenomen dan is het  naar mijne mening een dag d ie  m e t  zwarte km1 
aan den balk is te schrijven." 

De h e e r  Arendsen p r o t e s t e e r t  t e g e n  d e  u i t d r u k k i n g  "met zwarte kool". 
Zijn bezwaren t e g e n  d e  o p r i c h t i n g  zijn van f i n a n c i ë l e  a a r d .  D e  h e e r  
Nag tg las  V e r s t e e g  b e t o o g t ,  d a t  d e  f i n a n c i ë l e  bezwaren n i e t  door- 
s laggevend kunnen zijn. 

Wat i s  e r  i n  de  geheime v e r g a d e r i n g  besproken?  



De katholieke wedhouder Schemer Voest neemt het woord: 
"Als Katholiek heb ik alles rijpelijk wemogen en zeer zeker zoude ik nog 
vóór de oprichting zijn, ware het niet dat er in de geheime vergadering 
een woord is gesproken hetwelk mij in mipi  diepste gevoelens 'en als Ka- 
tholiek 'en als lid der Katholieke partij heeft gegriefd. D a a m  zal ik 
thans tegen stemmen. l' 

De heer De Kort sluit zich aan bij de woorden van de heer Scher- 
mer Voest : "Zoolang als de Katholieke partij wordt beschouwd als een zwart 

gevaar, zoolang zal spreker tegenstemnen." 

Het debat komt nu snel tot een climax: 
"De heer Ter Meulen is perplex. De motieven van de heren Schemer Voest 
en De Kort kunnen niet oprecht gemeend zijn. De heeren zijn om het met ron- 
de woorden te zeggen aan het draaien gegaan, Spreker wil van deze handel- 
wijze op deze plaats liever geen kwalificatie geven. 
Ook de heer Naqtglas Versteeg kan weinig respsct hebben voor heren die 
zoc draaien. Heeft &n lid een dergelijk woord gebezigd, dan kan dat 
toch geen motief zijn m daarom tegen de zaak zelve te zijn, 't Is een voor- 
wendsel en anders niet. 
De heer Re Kort: Ik kan, zoolang als ik word beschoirwd te behooren tot de 
zwarte partij, mijn kinderen niet naar die H.B.S. sturen en waar ik dat 
niet kan wil ik de liberalen ook niet in de gelegenheid stellen dit wel 
te kunnen doen." 

De voorzitter, burgemeester 's Jacob, probeert de zaak te redden. 
Zelf voorstander van bijzonder onderwijs, meent hij dat in het Bus- 
sumse geval het gemeentebelang met de oprichting van een openbare 
HBS is gediend, Hij zegt iets wat niet waar zal blijken te zijn : 

"Niet eene partij te Bussum is in staat een bijzcndere HBS daar te stellen(:) ' 
De financiële zijde is naar zijn mening geen bezwaar. Hij adviseert 
de heren de voorstellen van B&W aan te nemen; ze worden verworpen 
met 7 tegen 5 stemmen. 
In hoofdletters staat in het verslag : 

HET VOORSTEL TOT OPRICHTING EENER HOOGERF: BURGERSCHOOL IS HIERMEDE DERHALVE 
mWORPm. 

De heren Moolenburgh en Nagtglas Versteeg zullen deel uitmaken van 
het eerste bestuur der Gooische HBS, burgemeester 's Jacob zal er 
de erevoorzitter van zijn. 

Het afwijzen van de gemeente kijke HBS vindt zijn onmiddelijke neerslag 
in de Bussumsche Courant. De raadsleden-voorstanders verklaren in 
een ingezonden stuk, dat 

"in besloten zitting door geen hunner eenig woord of eenige uitdrukking 
is gebruikt die voor andersdenkenden onaangenaam, laat staan beleedigend 
kon zijn. " 

Ook van Katholieke zijde worden bezwaren geuit. Er zijn in Bussum 
mensen die hun katholieke leveranciers opzeggen, omdat door de Raad 
de HBS is afgestemd. Dat wordt weinig liberaal geacht. Ter verdui- 
delijking: Onder de neringdoenden in Bussum waren veel katholieken, 



d i e  t o t  d e  oorspronkel i jke  b e v o l k i n g  behoorden. Er  i s  een b e r i c h t  
d a t  v e r s c h i l l e n d e  aanz ien l i jke  f a m i l i e s  hebben b e s l o t e n  t e  v e r h u i -  
zen,  wat  v o o r  d e  ner ingdoenden a l s  een  g r o o t  n a d e e l  werd beschouwd. 

I n  d e  Bussumsche Courant  wordt  h e t  Handelsblad  g e c i t e e r d  : 
Gez ien  de sympath ie  der  omliggende gemeenten voor een gemeente- 
l g k e  H B S  z e e r  groot  i s ,  z a l  h e t  geen verwonder ing  baren  da t  de 
v e r b i t t e r i n g  t e g e n  de werken der  k a t h o l i e k e n  a a n z i e n l g k  i s .  

Dan wordt  h e t  s t i l ,  maar n i e t  lang:  D e  C e n t r a l e  Commissie i n  h e t  
Gooi ( l e t  wel:  n i e t  i n  Bussum) i s ,  nu h a a r  eerste d o e l  i s  m i s l u k t  
k o o r t s a c h t i g  b e z i g  m e t  d e  o p r i c h t i n g  van een  bijzondere HBS op h e t  
v o o r  d e  gemeentelijke HBS n a g e s t ~ e e f d e  t i j d s t i p .  I n  j u l i  ve r sch i jn t  
een  b e r i c h t  van d e  Commissie waar in  ze  a a n k o n d i g t  t e  w i l l e n  over-  
gaan t o t  o p r i c h t i n g  van de  "Vereen ig ing  GOOISCHE HBS m e t  5 - j a r i g e n  
c u r s u s " .  D e  s c h o o l  i s  f i n a n c i e e l  en  wat d e  t e  verwachten  a a n t a l l e n  
l e e r l i n g e n  b e t r e f t  l e v e n s v a t b a a r .  
D e  v e r e n i g i n g  z a l  moeten beschikken o v e r  "tenminste een kapitaal van 
één ton gouds." Bij h e t  b e r i c h t  g a a t  een  f o r m u l i e r  van i n t e k e n i n g  op 
een  g e l d l e n i n g .  D e  aande len  z u l l e n  t e n m i n s t e  f 1000,- bedragen.  

I n  d e  Commissie hebben voor  Bussum o.m. z i t t i n g  a r c h i t e c t  Kruisweg 
en  u i t g e v e r  Van Dishoeck,  u i t e r a a - r d  M r .  Moolenburgh e n  Nag tg las  
V e r s t e e g ,  o n s  inmidde l s  hekend, maar ook de  h e e r  D e  Fremery, d i e  25 
j a a r  l a n g  v o o r z i t t e r  van d e  op  t e  r i c h t e n  v e r e n i g i n g  z a l  zijn. D e  
Commissie t e l t  ook l e d e n  u i t  z e s  andere  Gooise gemeenten. U i t e r -  
a a r d  n i e t  u i t  Hilversum, maar w e l  u i t  ' s  Graveland,  Huizen, B l a r i -  
cum, Weesp, Laren  en  Naarden. D e  burgemees te r s  van d e z e  z e s  ge- 
meenten e n  Bussum "bevelen tenslot te  m e t  warmte he t  pogen der C a u n i s s i e  

bovengenoemd aan. " 
Op 6 a u g u s t u s  1910 b e r i c h t  d e  BC d a t  op d e  l e n i n g  r e e d s  voor  f80000,- 
i n g e t e k e n d  i s  en  d a t  d e  opening van de  schoo l  i n  september  1911 
z e k e r  i s .  

D e  o p r i c h t i n g s v e r g a d e r i n g  d e r  v e r e n i g i n g  vond op 26 a u g u s t u s  1910 
p l aa t s  i n  ho t e  l V 1  i e  t l aan.. "Bij de opening van de vergadering hebben 36HH 

de presentielijst get.eek.end". 
V o o r z i t t e r  i s  a r c h i t e c t  Kruisweg. E r  i s  i n m i d d e l s  f 90.000,- bijeen- 
g e b r a c h t .  E r  o n t b r e e k t  nog f 10.000,- I n  d i e  tijd waren d a t  enorme 
bedragen.  
Men b e s l u i t ,  a l v o r e n s  o v e r  t e  gaan t o t  o p r i c h t i n g  d e r  v e r e n i g i n g ,  
h e t  bedrag  v o l  t e  maken. Dat  g a a t  a l d u s  ( c i t a a t  n o t u l e n ,  d i e  i n  twee 
k l e i n e  s c h o o l s c h r i f t j e s  zijn geschreven  d o o r  d e  s e c r e t a r i s ,  d e  h e e r  
Van Dishoeck) : 
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Men gaat. v e r d e r  m e t  d e  goedkeur ing  d e r  s t a t u t e n  en  e r  wcrd t  een  
b e s t u u r  gekozen. Kruisweg t r e e d t  t e r u g .  Hij kr i jg t  l a t e r  o p d r a c h t  
h e t  nieuwe gebouw t e  ontwerpen.  
H e t  gekozen b e s t u u r  wordt  nog door  hem g e ï n s t a l l e e r d .  Zijn l a a t -  
s t e  woorden zijn vo lgens  d e  n o t u l e n  : 

"ik ben ervan overtuigd, da t  onder uw leiding de Vereeniging DE? Goeische 
Hoogere Burgerschool steeds zal vooruitgaan en bloei en leven brengen 
aan Bussum en het  gehele Gooi. I k  heb gezegd." 

Daverend a p p l a u s .  

I n  d e  Bussumsche Courant  van 1 9 1 1  i s  de  v e r d e r e  gang d e r  v e r r i c h -  
t i n g e n  a a r d i g  t e  vo lgen  i n  de  r u b r i e k  p l a a t s e l i j k  nieuws en i n  ad- 
v e r t e n t i e s ,  D e  BC i s  een  tweemaal p e r  week verschijnend nieuws- en 
a d v e r t e n t i e b l a d ,  een  u i t g a v e  van d e  Bussumsche Stoomdrukkerij i n  
d e  K a p e l s t r a a t  : 
4 jan. Naar we vernemen zal het bestuur de 

volgende week den directeur benoe- 25 mrt. 
men. De keus moet uit een zeer groot 
aantal sollicitanten - onder wie vele 
hervorragende (!) onderwijsmannen met 
wetenschappelijke titels voorkomen - 
gedaan worden. 
Het wordt uit 45 sollicitanten Dr. Fabius, 
tegen een jaarsalaris van f 3.500,- 15 apr. 

21 jan. Eerste steenlegging Gooische H.B.S -'- 

hoeksteen Kennis is Macht, waarond 
een loden bus met oorkonde! Die is t 
de afbraak niet gevonden. De steen i 
opnieuw ingemetseld in een muurtje / juni 
voor de hoofdingang van het nieuwe 
gebouw van het Goois Lyceum. 

7 mei 

Over het grote aantal sollicitanten voor 
leraarsbetrekkingen en het vorderen van 
de bouw. Citaat: ,,Ondanks door het 
ongeval met de trambrug ondervonden 
vertraging in den aanvoer van bouw- 
materialen, woei verleden zaterdag de 
vlag van de eerste kapspant." 
Inschrijving van leerlingen. De directeur 
houdt tot dat doel zitting in hotel ,,Nieuw- 
Bussum". 
Over de voordracht van leraren door 
directeur aan bestuur. 
De toelatingsexamens voor de l e klasse 
zullen plaatsvinden in hotel Vlietlaan. 



Het i s  v e r l e i d e l i j k  ook i e t s  t e  zeggen o v e r  h e t  andere  p l a a t s e l i j k e  
nieuws. 

Op 14 juni wordt de benoeming van een aantal 30 aug. Benoemd tot buitengewoon leeraar aan 

docenten vermeld tussen een artikeltje de G.H.B.S. alhier de heer Gonggrijp, 

over activiteiten van de Volksweerbaar- leeraar in de wiskunde en de cosmo- 

heid en een stukje onder de titel: Brutale graphie te Amsterdam. Eronder een be- 

aanranding. ,,In het Bosch van Bredius richt over het kantelen van een kinder- 
wagen op de 's Gravelandseweg. werd een dame door een man aangeClre- Op 9 sept. Groot stuk over de opening van de Gooi- pen en van haar geld, circa f 12,- 

beroofd." Vervolgens onder het hoofd sche H.B.S. door De Fremery. 

Ongeluk: ,,Hedenmorgen sloeg de hit De opening vindt plaats op zaterdag. 

van RvE op de Brinklaan op hol. Op den Spreker eindigt: Maandag (d.i. dus 11 

hoek van de Havenstraat liep het dier 
september) komt nu het leven in de 
school en ons aller wens gaat uit naar tegen een paal en viel dood neer." grooteren bloei van Bussum, van het 

Daaronder: Vacantie. Tot nadere aan- Gooi, maar vooral van de G.H.B.S. 
kondiging vacantie van den naaiavond in Burgemeester 's Jacob betreurt bij die 
de consistoriekamer van de Lutherse gelegenheid dat het schoolgeld niet 
kerk. lager kan dan f 150,-. Hij hoopt nog 

19 juli Vermelding van toelatings- eens door meer subsidie van het Rijk de 
examen. Bericht over een leraarsbenoe- school voor meerderen toegankelijk te 
ming. zien. 

I n  h e t  nummer van 1 3  september  v o l g t  een  z e e r  lovende beschr i jv ing  
van h e t  p r a c h t i g e  gebouw. De schr i jve r  b e s l u i t  : 

"Het geheel. . . zal s t e l l i g  in. de toekomst blijken, geweest t e  zijn een middel 
om ~ilsswn t o t  aanmerkelijk groteren bloei te brengen." 

De Gooische HBS was een  f e i t .  Anders dan d i e  van de  gemeente H i l -  
versum zou z e  opens taan  voor  l e e r l i n g e n  u i t  h e t  h e l e  Gooi.. Dat  
werd qesymbol i see rd  door  beeldhouwwerk i n  d e  boos boven d e  i n s a n s .  



Daar p r i jk t  boven i n  h e t  midden h e t  wapen van Bussum. Links  en  
r e c h t s  bevinden z i c h  d e  wapens van d e  z e s  a n d e r e  Gooise gemeenten, 
d i e  aan  d e  to t s t andkoming  van d e  Gooische HBS hadden meegewerkt. 
H e t  wapen van Hilversum was o p v a l l e n d  a fwez ig .  

Gele ide l i jk  i s  d e  Gooische HBS, e n  l a t e r  h e t  Goois  Lyceum, voor  
i e d e r e e n  toegankel i jk  geworden. D e  minimum ouderbi jdrage i s  nu f 5 0 , -  
D e  f150, -  van d e  aanvang moeten i n m i d d e l s  z e k e r  m e t  15 2. 2 0  verme- 
n i g n i g v u l d i g d  word-en om d e  h u i d i g e  waarde t e  verkri jgen;  f 150,-  
was o n t z e t t e n d  v e e l  i n  een  ti jd waarin een  werkman met een  g e z i n  
van z e s  k i n d e r e n  soms van f 9 , -  p e r  week moest rondkomen en  een  
d i e n s t m e i s j e  i n  een  ~ o o i s e  v i l l a  f 2,50 p e r  week v e r d i e n d e .  
Zo'n Gooise  v i l l a  was o v e r i q e n s  a l  v o o r  f 375,- p e r  j a a r  t e  huur.  
Een d i n e r  van z e s  gangen m e t  een  i n  h e t  F r a n s  g e s t e l d e  menukaart  
i n  h o t e l  D e  Rozenboom k o s k t e  f 1 ,75 .  

Veel  i s  v e r a n d e r d ,  sommige d ingen  n i e t .  U i t  mijn v e r h a a l  b l i jk t  d e  
k r a c h t  van h e t  bijzonder onderwijs, ook d e  macht van h e t  g e l d  t r o u -  
wens, a l  s t o n d  d a t  n i e t  op de  hoeks teen ;  daa rop  s t o n d  H IK EN NIS i s  
macht" .  Maar ook nu nog i s  h e t  bijzonder onderwijs s l a g v a a r d i g e r  dan 
h e t  openbaar  onderwijs. 
De discussie over de waarde van kennis is overigens w e e r  hoogst actueel. In  de 
Regeringsverklaring van het 2e kabinet Lubbers wordt gesproken over de nieuwe 
kennisnaatschappij van de jaren 90. 
H e t  neutraal onderwijs of algemeen bijzonder onderwijs lijkt een grote toekomct te 
hebben, a l s  het  waar is wat prof. Dodde op 8 september j.1. i n  Utrecht zei. Hij 
deed dat  i n  zijn inaugurele rede bij de aanvaarding van het ambt van bijzonder 
hoogleraar i n  de geschiedenis van het  onderwijs aan de RU aldaar. Volgens hem 
zal Nederland amstreeks de eeuwwisseling een overwegend humanistisch gekleurde 
levens- en wereldbeschouwing hebben. H e t  verschil tussen openbaar en bijzonder 
onderwijs zal verdwijnen. Maar hij gaat e r  n i e t  van u i t  da t  dan a l l e  bijzondere 
scholen openbare scholen moeten worden. 
U i t  een oogpunt van besparingen alleen a l  verdient het  overweging m van a l l e  
openbare scholen bijzondere te maken. H e t  bijzonder ~nderwijs is steeds goedkoper 
gewces t. De biireaucratisering van het management maakt openbaar onderwijs duur 
en minder s l agvaardig . 
H e t  o n t s t a a n  en  de  g e s c h i e d e n i s  van Gooische HBS en Goois Lyceum 
maken duidel i jk  waardbór h e t  bijzonder onderwijs s l a g v a a r d i g e r  e n  
qoedkoper i s .  Ondermeer door  i n z e t  van v e l e n  d i e  daa rvoor  n i e t  
hoeven t e  worden b e t a a l d .  I k  denk dan i n  d e  a l l e r e e r s t e  p l a a t s  aan 
d e  b e s t u u r s l e d e n  van v r o e g e r  e n  aan  d i e  van nu. S i n d s  d e  omze t t ing  
van d e  Veren ig ing  i n  een  S t i c h t i n g  h e e f t  h e t  b e s t u u r  bovendien een 
v e e l  g r o t e r e  know how gekregen.  Ook door  h e t  h u i d i g e  b e s t u u r  wordt  
v e e l  be langr i jke  a r b e i d  b e l a n g e l o o s  v e r r i c h t .  
Daarom f e l i c i t e e r  i k  i n  d e  a l l e r e e r s t e  p l a a t s  h e t  h u i d i g e  S t i c h -  
t i n g s b e s u u r  met h e t  7 5 j a r i g  b e s t a a n  van onze s c h o o l  e n  daa rna ,  
maar n i e t  minder  h a r t e l i j k ,  a l l e  v e r d e r  bij de  s c h o o l  be t rokkenen.  

. Laten  wij i n  een  tijd waar in  n a a r  h e t  oord-eel van v e l e n  meer dan a f -  
bra.ak dan van opbouw van h e t  onderwijs s p r a k e  l i jk t  i n s p i r a t i e  
p u t t e n  u i t  h e t  é l a n  van h e t  begin!  

B. M. Olberts 


